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I. Elnökségi ülés 

 

Süle András elnök üdvözölte a jelenlévőket, majd előre bocsátotta, hogy – az események 

torlódása miatt – ismét csak a két ülés közötti, jelentősebbek történésekre tér ki. 

 

Szeptember 17-18-án tartották meg az immár hagyománnyá váló Kórházi Gyógyszerészek Pécsi 

Hétvégéje tudományos tanácskozást. Az elnök emlékeztetett a kezdetekre, amikor útjára indították 

a programot. 2011-2012-ben nyolc-tíz résztvevővel indult az „elmélkedős találkozó”, amely 

jelentős fejlődésen ment keresztül, azóta évről-évre bővült – idézte fel az indulást.  

Az idei tapasztalatokról, élményekről Merczel Sára és Richter Katalin tájékoztatott. Elmondták, 

hogy nagyon jó volt végre újra személyesen találkozni egymással. Az idei létszám hatvan körüli 

volt, a fő téma pedig a gyógyszerészi szerepvállalás a krónikus ellátásban.  Olyan előadásokat 

hallottak a „mostohagyerek státuszú” területről, amelyek az itt dolgozók elhivatottságát és tenni 

akarását is megmutatták. A résztvevők láthatták, hogy mennyi teendő van ezen a téren, és hogy 

milyen nagy szerepe van az egészségügyi ellátás mellett a figyelemnek és a törődésnek. Richter 

Katalin örömtelinek tartotta, hogy az eseményen több, újonnan csatlakozó fiatal is megjelent.  

 

Szeptember 21-27 között tartotta stratégiai vezetőségi ülését az EAHP Krakkóban. Hosszú idő 

után a stáb először találkozott „élőben”, ráadásul csaknem egy héten át. Az elnök ismertette az 

angliai Keele Egyetemmel és egy – a konzultációs, stratégiai tervezést segítő – szakértői csoporttal 

kibontakozó együttműködést, amely segíti a szervezet stratégiai tervezőmunkáját, jövőképének 

megalkotását. A vezetők közötti együttműködést volt hivatott elősegíteni a pszichológiai profilok 

megrajzolása, amit ezen ülést megelőzően, négyszemközti interjúk során végeztek el, és amely 

hozzájárul az optimális munkamegosztás kialakításához és a személyre szóló képességfejlesztés 

területeinek kijelöléséhez.    

A hosszúra nyúló ülésszak fókuszában két szakmai irány kimunkálása állt. Az egyik a 

munkaerőkérdés, volt; az egyetemek képzési kapacitásának értékelése mennyiségi és képzettségi 

szempontok alapján.  Megállapították, hogy jelen állás szerint ez a kapacitás nem felel meg a 

szükségletnek. A témához szorosan kapcsolódik a célrendszer, a „Merre tovább?” kérdése. 

Univerzális trendként mutatták ki a páciens felé való fordulást, de megállapították azt is, hogy az 

alapellátás sok országban ingatag lábakon áll - és ezen sokat rontott a Covid-időszak. Különösen a 

háziorvosi rendszer működése áll távol az egyenszilárdságtól, unió-szerte – állapították meg. 

Emiatt a járóbeteg-szakellátásra terhelődött az ellátás, és a közforgalmú gyógyszertárak is sok 

esetben egyre inkább az első (és egyetlen) belépési, illetve találkozási pontot jelentettek a páciensek 

számára az egészségügy felé.  Számos tagországban a gyógyszerészek szerepet játszanak a 

gyógyszeres terápiamenedzsment terén is, például a praxisközösségekben, az alapellátáshoz 

kötődve. Lengyelországban – részben a köztestületi demonstrációk következtében - egy új 

rendelkezést hoztak, amely szerint a kórházakban száz ágyanként egy gyógyszerészt kell 

alkalmazni; még nem a kiterjesztett szerepkör, hanem az alapfeladatok ellátására. A testület 

áttekintette a speciálisan finanszírozott készítmények helyzetét a környező országokban, és 

megállapította, hogy ebben a régióban - más-más megnevezéssel - mindenütt létezik valamilyen 



2 

formában ez a finanszírozási mód, ezért érdemes a tapasztalatokat összegyűjteni és együttesen is 

kezelni. 

Szó esett az EU-n belül kölcsönösen elismert kórházi gyógyszerészi szakképesítésről, amelynek 

elindításához kilenc olyan ország kell, amely regisztrálta már a képzését az adatbázisban. 

Magyarország ezt a lépést megtette. Süle András úgy látta, hogy leginkább bürokratikus akadályok, 

ügyintézési anomáliák lassítják a CTF, a közös képzési keretrendszer megvalósítását.  

 

Az EU Bizottság – DG Competition főigazgatóság a piaci versenyről, a gyógyszerbeszerzések 

versenyjogi helyzetéről tartott eszmecserét szeptember 24-én, amelynek során áttekintették a 

közbeszerzések és a privát tenderek, a kórházak saját közbeszerzéseinek helyzetét. Elemezték az 

„egy-nyertes-mindent-visz típusú közbeszerzések pestisét”, vagyis azt, hogy miképp okozhatnak 

már középtávon is magas árakat és ellátási problémákat az ilyen eljárások nyomán létrejövő 

monopóliumok. Süle András a témához hozzátette, hogy az EAHP is rendez ebben a témában 

rendezvényt októberben. Erre az EU tagországainak gyógyszer-közbeszerzéseiért felelős 

szakembereit hívták meg. Hazai részvétel is várható a fórumon. 

  

Az EU Bizottság belső piacért felelős főigazgatósága, a DG Grow közmeghallgatást tartott 

szeptember 29-én a gyógyszerellátási lánc biztonságáról, zökkenőiről és a 

gyógyszerhiányokról. Ezen parázs vita folyt a nonprofit gyártásról, a stratégiai gyógyszerek 

kormányzati beruházások keretében való gyártásáról. Ezen a találkozón is téma volt az egy 

nyerteses tenderek következménye. 

 

 Október 2-án zajlott az MGYK KIP ifjúsági programja. A kerekasztal-rendezvényeket a 

korábbi Táltosképző, Szilvay András és csapata gondozza, erős kórházi gyógyszerészi részvétellel. 

A jelentkező és a delegált képviselők első találkozóján a Kamara vezetői vettek részt.   

 

 

Munkacsoportok beszámolói 

 

Október 2-án lezajlott az első MGYK KKTSZ pontszerző továbbképzés. A részleteket Merczel 

Sára ismertette.  

Elmondta, hogy ötvenkilencen regisztráltak, és ebből negyvenöten részt is vettek a rendezvényen. 

A visszajelzések szerint jól sikerült a bevezető rendezvény, amely – remélhetőleg - meghozza a 

kedvet a folytatáshoz. Az időpont-egyeztetések során kieső előadók helyett sikerült másokat 

találni; más osztályok munkáját bemutatni. Hasznos volt a kommunikációs rész is, hiszen a 

„tartalom” sokszor megvan, de a közlés nem ér célba a technikák hiányosságai miatt. A szervezők 

a vélemények gyűjtésére feed-back formot állítottak össze, amelynek eredménye alapján lehet 

fejleszteni a programot. Merczel Sára különösen örömtelinek nevezte, hogy az újonnan felvettek 

közül is többen jelentkeztek, és láthatóan nagy igény volt egymás jobb megismerésére, a 

találkozásra. Pongrácz Gábor az elhangzottakat kiegészítette azzal, hogy a hotel informatikai 

rendszere miatt fellépő technikai problémák rövid idő alatt megoldódtak, így a pörgős, érdekfeszítő 

előadásoknak nem volt akadálya. Külön kiemelte Szabó Alexandra előadói teljesítményét. „Jó, 

hogy vannak lelkes és kitartó, fiatal kollégák” – foglalta össze a képzés során elhanzott hallgatói 

véleményeket, kiegészítve azzal, a megállapítássl, hogy ”a fiatalok kedvét nem szabad felélni azzal, 

hogy csak munkaerő-problémák orvoslására használják őket”.  

 

Merczel Sára előadást tartott a pécsi hétvégén a tételes finanszírozásról. Összefoglalását, 

előadását Süle András példamutatónak, módszertanát később is felhasználhatónak nevezte. 

Merczel Sára röviden összefoglalta a Somogy Megyei Kaposi Mór Oktató Kórház első negyedéves 
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adatai alapján a tételes és különkeretes készítmények finanszírozásnak idő- és költségráfordítását. 

Az elemzés végkövetkeztetése szerint havonta átlagosan 50 készítményt használnak fel havi 300 

beteg ellátására, és ennek időráfordítása napi 152 perc. Ez – természetesen - megmutatkozik a havi 

bérköltségben, a közvetlen költségekben (anyagok, eszközök, karbantartás, le nem vonható ÁFA, 

stb.) és a közvetett költségekben (telefon, informatikai költség, hűtőszekrények áramfogyasztása, 

üzemeltetése stb.) is. Az összes ráfordítás náluk egy havi ellátásra 1.163.917.- Ft.  

Az elnök javasolta, hogy egy szaklapban publikálják az eredményt, hiszen erről a területről még 

nem készült ilyen mélységű elemzés. 

  

A Betegbiztonsági munkacsoport vezetője, Richter Katalin előrelépésről tudott számot adni. A 

gyógyszereléssel összefüggő hibák felmérésére szolgáló kérdőív elkészült, és az első tizenhatot 

már ki is töltötték. Az űrlap alapján egységes és összehasonlító adatokat lehet gyűjteni erről az alig 

monitorozott területről. A klasszifikáció esetében „nem a fordítás, hanem az értelmezés és a hazai 

körülményekhez való alkalmazása okozott nehézséget” – fogalmazott Richter Katalin. Először egy 

harminc oldalas űrlapot teszteltek, ami nagyon hosszú volt, sokáig tartott volna kitölteni, ezért úgy 

döntöttek, hogy egy rövidebb változattal indulnak el. Az új űrlap, amelyet be is mutatott, öt perc 

alatt kitölthető. „Érdekes statisztika lesz belőle; meg tudjuk mutatni, hogy mennyit tudunk 

hozzátenni a betegbiztonsághoz” – zárta beszámolóját. 

 

A Közösségi munkacsoport nevében Tátrai Tibor nem sok pozitív hírrel tudott szolgálni. 

Lemondták a jövő februárra tervezett észak-magyarországi bált, de a szándék megmaradt - jelezte. 

A prágai tanulmányút terve is bizonytalanná vált. Az egyetemi rendezvényeken való részvétel 

ügyében kivárnak, várják a lehetőségeket. A fiatalok figyelmének felhívására egy videót készítenek 

a gyógyszerészetről egy pécsi kommunikációs kolléga közreműködésével.  

 

Koncz Mária a kommunikáció alakulásáról elmondta, hogy a Medical Online interjú 

előkészítésében közreműködött, és elkészült egy anyag a gyógyszer-nagykereskedők GYNSZ 25 

című kiadványához. Felvették a kapcsolatot Somogyi Orsolyával, a Mediaworks kamarai 

kapcsolattartójával annak érdekében, hogy a céghez tartozó sajtófelületeken cikkeket 

helyezhessenek el a kórházi gyógyszerészetről. A levelezésből kiderült, hogy a kamara és a 

Mediaworks megállapodása kizárólag a Gyógyzóna nevű internetes oldalra vonatkozik – ide lehet 

a lakosságnak szóló, felvilágosító célzatú cikkeket írni.  

Az elnökségi ülés előtt konzultált Merczel Sárával és Pongrácz Gáborral a KKTSZ tervezett 

videókampányáról. Közösen fogalmazták meg a célokat, és azt is, hogy milyen eszközökkel és 

úton érhetőek ezek el. A következő ülésre kidolgozzák az első négy film szinopszisát, szakmai 

anyagát, amelyek képi megvalósítására is javaslatot tesznek a következő ülésen. Azt is javasolták, 

hogy a Tátrai Tibor által ismertetett tervvel kapcsolják össze a forgatást, mert ezzel a 

költséghatékonyság jelentősen javulna.  

 

A hivatali ügyekről Pongrácz Gábor számolt be. A titkárságvezető javaslatokat kért a 

cseregyakorlati helyszínekre, a rezidensképzési témákra, jelöltekre. Eddig csak egy választ kapott 

a felhívásra, ezért ismét szorgalmazta a gyakorlati helyszínek bevonását a programba. Az elnökség 

- Pongrácz Gábor előterjesztésére - két új kolléga tagfelvételéről is döntött. 

 

A következő elnökségi ülés időpontja: november 10. 
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II. Továbbképzések 

 

A gyógyszeralkalmazási adherencia népegészségügyi jelentősége és fejlesztési lehetőségei 

Magyarországon címmel kerül megrendezésre a Magyar Gyógyszerészi Kamara ingyenes 

online továbbképzése. A tanfolyami részvétel regisztrációhoz kötött, melynek teljesítése 6 

szabadon választható továbbképzési pontot jelent. A képzés részletes programja, valamint 

jelentkezés az alábbi linken érhető el: https://www.mgyk.hu/admin/data/file/20211018/adher-

jav.pdf  

 

A PTE KK Magyar Cochrane Tagozat 2021. november 19-20-ra továbbképző kurzust hirdet 

orvosok, gyógyszerészek, egészségügyi szakemberek számára „Orvosok és gyógyszerészek 

együttműködése a bizonyítékokon alapuló egészségügyi ellátásban 2021-ben” címmel. A 

képzés Budapesten, az Országos Korányi Pulmonológiai Intézetben valósul meg. 

A képzés akkreditációja belgyógyász, csecsemő- és gyermekgyógyász, tüdőgyógyász, háziorvos 

és endokrinológus szakorvosok, valamint kórházi klinikai gyógyszerészek számára 24 szakma 

szerinti tanfolyamon szerzett pontot, más szakvizsgával rendelkező vagy szakvizsgával nem 

rendelkező orvosok és gyógyszerészek számára 22 szabadon választható tanfolyami pontot ér. 

A kurzuson való részvétel díjtalan, de előzetes regisztrációhoz kötött. A program és a jelentkezési 

lap a tagozat weboldaláról letölthető, a jelentkezéseket a cochrane@pte.hu e-mail címre várják 

2021. november 12-ig. 

További információk: https://hungary.cochrane.org/hu/kurzusaink-%C3%A9s-

tov%C3%A1bbk%C3%A9pz%C3%A9seink  

 

 

III. Hírek röviden 

 

Hitet tettek a kórházi és a klinikai gyógyszerészek a közösség érdekeinek szolgálata mellett 

 

Fogadalmat tettek a társadalomnak az EAHP (Kórházi Gyógyszerészek Európai Szervezete) és 

az ESCP (Európai Klinikai Gyógyszerészeti Társaság) vezetői október 12-én, Brüsszelben. A két 

szervezet közös nyilatkozatában – a hatékony és biztonságos gyógyszerelésen túl -, hitet tett a 

hivatás további értékei mellett is. Eszerint munkájukat a betegek iránti együttérzéssel, a gyógyító 

teamek tagjaként végzik, előre viszik a gyógyszerészi hivatást, és a társadalom számára bemutatják 

a kórházi és klinikai gyógyszerészek mindennapjait. 

Dr. Süle András, az EAHP és a Magyar Gyógyszerészi Kamara Kórházi és Klinikai 

Szervezetének elnökeként hangsúlyozta, hogy a lehető legjobb kezelés érdekében szoros és 

alapos kommunikációra van szükség a betegekkel, az orvosokkal, az ápolókkal és a 

gyógyszerészekkel.  

Teljes cikk: https://www.mgyk.hu/hitet-tettek-a-korhazi-es-a-klinikai-gyogyszereszek-a-

kozosseg-erdekeinek-szolgalata-mellett.html 

A fogadalom szövege elérhető: https://www.mgyk.hu/admin/data/file/20211015/esku.pdf  

 

Az MGYK székházában szeptember 16-án emlékülést tartottak a közel egy éve elhunyt dr. 

Szabó Sándor tiszteletére és leleplezték Kocsis András szobrászművész alkotását, az örökös 

tiszteletbeli elnök mellszobrát. Az eseményen megjelent a két korábbi elnök, Hávelné dr. Szatmári 

Katalin és dr. Horváth Tamás is. 

 

A négy képzőhely dékánjainak, az MGYT elnökasszonyának és az MGYK képviselőinek 

részvételével szeptember 17-én tartottak megbeszélést a 2022-es egyetemi felvételivel 

https://www.mgyk.hu/admin/data/file/20211018/adher-jav.pdf
https://www.mgyk.hu/admin/data/file/20211018/adher-jav.pdf
mailto:cochrane@pte.hu
https://hungary.cochrane.org/hu/kurzusaink-%C3%A9s-tov%C3%A1bbk%C3%A9pz%C3%A9seink
https://hungary.cochrane.org/hu/kurzusaink-%C3%A9s-tov%C3%A1bbk%C3%A9pz%C3%A9seink
https://www.mgyk.hu/hitet-tettek-a-korhazi-es-a-klinikai-gyogyszereszek-a-kozosseg-erdekeinek-szolgalata-mellett.html
https://www.mgyk.hu/hitet-tettek-a-korhazi-es-a-klinikai-gyogyszereszek-a-kozosseg-erdekeinek-szolgalata-mellett.html
https://www.mgyk.hu/admin/data/file/20211015/esku.pdf
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kapcsolatban. Célként jelölték meg, hogy a gyógyszerész-utánpótlást megfelelő létszámban és jó 

felkészültségű fiatalokkal biztosítsák. Hankó Zoltán fontos célként jelölte meg, hogy növeljék az 

„első helyes” jelentkezők számát.  

 

A továbbképzés reformjáról az MGYK testületi álláspontját egyeztették az MGYT 

vezetőivel, és közösen terjesztették a négy kar képviselői elé. Célként a továbbképzések 

hatékonyságának növelését, a tematikák összehangolását és egységesítését jelölték meg annak 

érdekében, hogy a továbbképzések biztosítsák a résztvevők számára az új ismeretek megszerzését 

és a jelenlegi kihívásokhoz igazodó készségek elsajátítását. Elindult az egyeztetés egy közös 

„Gyógyszerügyi ismeretek” című tankönyv előkészítéséről, valamint a szakképzések 

vizsgakérdéseinek egységesítéséről is megállapodtak a résztvevők.  

 

A kamarai elnökségi ülésén megvitatták egy YouTube-csatorna indításának kérdését is. 

Nagy Vilmost megbízták a csatorna indításához szükséges technikai és jogi lépések felderítésével. 

Az elnökség napirendjén szerepelt egy, a gyógyszertári szolgáltatásokkal kapcsolatos 

közvélemény-kutatás előkészítése is. 

 

A Gyógyzóna internetes portálon megjelentek az első lakosságnak szóló, felvilágosító célzatú 

cikkek a Magyar Gyógyszerészi Kamara gondozásában: 

➢ https://gyogyzona.hu/test-es-lelek/dieta/20210918-omega-3-zsirsav-forrasa-szerepe.html  
 

➢ https://gyogyzona.hu/test-es-lelek/dieta/20210927-arginin-aminosav-taplalekkiegeszito-

sport-dieta.html  
 

➢ https://gyogyzona.hu/kezeles/20211007-gyogyszer-rendeles-az-internetrol-elonyok-es-

hatranyok-szakertoi-szemmel.html  
 

➢ https://gyogyzona.hu/kezeles/20211008-gyogyszerhamisitas-biztonsag-tajekozott-tudatos-

felhasznalo.html  
 

➢ https://gyogyzona.hu/kezeles/20211011-online-gyogyszerrendeles-kenyelmes-veszelyes.html  

 

Elkészült a „Magyarország zöld úton jár!” című online felmérés kérdőíve, amely a 

környezettudatossággal kapcsolatos társadalmi attitűd felmérését célozza. Ennek keretében a 

gyógyszerészek véleményét is várják a témában. A tájékoztató és a kérdőív itt érhető el: 

https://www.mgyk.hu/admin/data/file/20211018/zoldut.pdf  

 

Budapest, 2021. október 18. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Az MGYK-KKTSZ kiadványa 

Felelős kiadó: Dr. Süle András 

Szerkesztő: Dr. Koncz Mária 

https://gyogyzona.hu/test-es-lelek/dieta/20210918-omega-3-zsirsav-forrasa-szerepe.html
https://gyogyzona.hu/test-es-lelek/dieta/20210927-arginin-aminosav-taplalekkiegeszito-sport-dieta.html
https://gyogyzona.hu/test-es-lelek/dieta/20210927-arginin-aminosav-taplalekkiegeszito-sport-dieta.html
https://gyogyzona.hu/kezeles/20211007-gyogyszer-rendeles-az-internetrol-elonyok-es-hatranyok-szakertoi-szemmel.html
https://gyogyzona.hu/kezeles/20211007-gyogyszer-rendeles-az-internetrol-elonyok-es-hatranyok-szakertoi-szemmel.html
https://gyogyzona.hu/kezeles/20211008-gyogyszerhamisitas-biztonsag-tajekozott-tudatos-felhasznalo.html
https://gyogyzona.hu/kezeles/20211008-gyogyszerhamisitas-biztonsag-tajekozott-tudatos-felhasznalo.html
https://gyogyzona.hu/kezeles/20211011-online-gyogyszerrendeles-kenyelmes-veszelyes.html
https://www.mgyk.hu/admin/data/file/20211018/zoldut.pdf

